
Debat a l'entorn de la
Llei de Biblioteques

L·ia. Llei de Biblioteques fou aprovada
per unanimitat en el Parlament de
Catalunya després d'un intens treball
en Comissió. Poques lleis assoleixen un
nivell tan elevat de coincidència. Una
llei però és sempre només el fonament
d'una tasca que s'inicia; cal veure com
es pensa desenvolupar la Llei de
Biblioteques. Amb aquesta intenció ens
vam adreçar a tots els Grups
Parlamentaris —no ens han respost ni
el grup dels Centristes de Catalunya ni
el del P.S.C.— per fer-los les
preguntes següents:

1. Segons el vostre Grup parlamentari,
quines són ara, amb la nova Llei, les
línies mestres de desenvolupament
d'una política bibliotecària a
Catalunya?

2. Creieu que els estudis de bibliotecari
s'haurien d'estructurar com en els
països culturalment més avançats, és a
dir, amb un segon cicle?

3. Des de les institucions públiques
—ajuntaments, diputacions,
Generalitat, Parlament—, com es pot
contribuir a fomentar la lectura i les
biblioteques?

4. Les biblioteques escolars queden
fora de l'abast d'aquesta Llei, quina
seria segons vosaltres l'actuació
institucional a les escoles per al foment
de la lectura?

5. La Llei estableix que la Biblioteca
de Catalunya serà la Biblioteca
Nacional de Catalunya, quines haurien
de ser a partir de llavors les seves
funcions?

6. Quina opinió teniu sobre les
biblioteques de la Diputació (Biblioteca
de Catalunya i Xarxa de Populars) i
sobre l'Escola de Bibliología depenent
d'aquesta institució. S'haurien de
traspassar a la Generalitat? amb quina
urgència?

7. Com valora el vostre Grup
parlamentari la impugnació de la Llei
de Biblioteques feta pel Govern
Central?

Respostes del Grup parlamentari
de Convergència i Unió

1. El nostre Grup parlamentari és,
precisament, el que està en el Govern.
Per tant, «les línies mestres de
desenvolupament» de la política
bibliotecària catalana creiem que han
de ser les que marca la Llei de
Biblioteques aprovada pel Parlament
de Catalunya i que el Servei de
Biblioteques de la Conselleria de
Cultura i Mitjans de Comunicació de
la Generalitat aplica. És a dir:
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pretenem entroncar amb la tasca
iniciada per la Mancomunitat i
continuada per la Generalitat, perquè
considerem que fou realment efectiva i
ben enfocada, tenint en compte, però,
que les circumstàncies, per a bé i per a
mal, no són pas les mateixes.

2. Qualsevol diu que no, tal com feu la
pregunta!
Cada país té la seva estructuració de
l'ensenyament en general i dels estudis
professionals de bibliotecari en
particular, d'acord amb les seves
condicions socials i econòmiques. Els
estudis de Bibliología al nostre País i al
nostre Estat (que és l'únic que pot
donar titulacions vàlides, recordem-ho)
haurien de tenir una estructuració
similar —cosa que no vol dir
idèntica— a la de qualsevol altra
carrera universitària.
Hi ha qui nega la categoria
universitària d'aquests estudis perquè
no hi veuen possibilitats de recerca i,
alhora, propugnen l'ensenyament
d'aquesta tècnica a postgraduats, amb
la qual cosa el camp propi
d'investigació (que efectivament hi és)
resulta invadit des de terrenys diversos
i emmascarats els seus límits que, com
en qualsevol altra branca del saber,
són imprecisos.

Seria desitjable una carrera única, de
caràcter interdisciplinari (amb
especialitats de lletres i de ciències), de

tres nivells successius: diplomats,
llicenciats i doctors.
No ens fem il·lusions, però: això
costarà d'aconseguir perquè hi ha
«interessos creats» que no volen
renunciar als seus privilegis.

3. Les institucions públiques, pel seu
caràcter d'òrgans rectors i, alhora,
d'administradors dels cabals públics,
tenen l'obligació de fomentar les
biblioteques públiques, les úniques que
poden assegurar igualtat d'oportunitats
de lectura al poble i, per tant, a la
cultura, que és la inversió més
productiva si hom no busca un interès
immediat purament crematístic.
Cada institució ha de ser conscient tant
de les seves possibilitats com de les
seves limitacions i ha d'actuar en
conseqüència. És evident, doncs, que
hem de mancomunar esforços, no
dispersar les escasses possibilitats de
cadascú en compartiments estancs, a
vegades antagònics.
Els nostres militants en càrrecs de
responsabilitat en aquestes institucions
ho entenen així i així miren
d'encarrilar-ho.

4. El dèficit en ensenyament és greu i
el poble, amb molt bon criteri, el
valora prioritàriament; d'antuvi,
doncs, calia cobrir les necessitats
bàsiques d'escolaritat, en condicions
com a mínim acceptables
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pedagògicament, de tots els infants de
Catalunya. Un cop aconseguit això,
hem de treballar perquè les escoles
tinguin les seves biblioteques escolars,
on els alumnes adquireixin l'hàbit de la
lectura.
Institucionalment, hom pot afavorir la
creació d'aquestes biblioteques,
sensibilitzar-ne l'opinió pública,
canalitzar-hi ajuts, aportar-hi mitjans,
etc., i caldrà, és clar, una col·laboració
estreta de les dues Conselleries de la
Generalitat afectades.

5. Les que corresponen a una
Biblioteca Nacional, i més
concretament a la Biblioteca Nacional
d'un país petit, sense deixar de ser una
gran biblioteca de caràcter general, la
més important de les nostres terres.
Això vol dir: recollir i fer accessible
tota la producció impresa al Principat
i, en el possible, als països de llengua
catalana i també tot allò que faci
referència al nostre país i a la nostra
cultura independentment del seu lloc
de publicació. I elaborar-ne la
bibliografia nacional corresponent.

6. Entenem que us referiu a la
Diputació de Barcelona; els barcelonins
haurien de vigilar de no caure en un
altre centralisme, no gaire millor
encara que sigui nostrat i més pròxim.
Des del moment que la Generalitat
gestiona el Dipòsit legal a les 4

«províncies» catalanes i n'obté un dels
exemplars dipositats, la Biblioteca de
Catalunya hauria d'haver estat ja
traspassada a la Generalitat per la
Diputació de Barcelona; qualsevol
demora és en detriment, no solament
d'aquesta institució, sinó dels
investigadors i del poble en general,
d'ara i del futur.
La xarxa de biblioteques populars que
han sostingut amb fortuna desigual les
Diputacions catalanes, en qualitat
d'hereves de la Mancomunitat, haurien
d'engruixir i donar caràcter a les
biblioteques que, provinents de l'Estat,
depenen ara de la Generalitat. Uns
acords puntuals amb les Diputacions
de Girona i de Tarragona han cedit a
la Generalitat la gestió de les petites
xarxes respectives en aquestes
«províncies»; la de Lleida,
pràcticament, no compta per exigua.
La Diputació de Barcelona hauria de
passar la gestió de les seves 80
biblioteques populars a la Generalitat
per evitar que dues xarxes paral·leles
convisquin (i es facin la competència?)
en un país petit com el nostre. Cada
dia que passa aprofundeix l'abisme que
separa aquestes dues xarxes. Hem
d'adonar-nos que només hi pot haver
una planificació coherent, racional,
efectiva i pràctica si només se'n fa
una, no si se'n fan dues, que, pel cap
baix, representen una dilapidació de
fons públics.
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L'Escola de Bibliología desitjaríem que
tingués rang universitari i, per tant,
que sigui traspassada en el moment
que hi hagi els traspassos de
competències sobre les universitats. I
que això sigui com més aviat millor i
sense minva en l'autonomia
universitària.

7. Com valorem totes les altres
impugnacions; una manera, legal, de
posar pals a les rodes de l'autonomia
catalana.

Respostes del Grup parlamentari
del Partit Socialista Unificat de
Catalunya

1. Nosaltres hem reclamat fa temps
l'elaboració d'un Llibre blanc sobre la
cultura catalana. Segons sembla, la
Conselleria de Cultura hi està
treballant. En tot cas, en aquest Llibre
blanc hi hauria d'haver un capítol
sobre biblioteques, que ens permetria
conèixer de veritat la situació real (els
problemes i les necessitats) existent a
Catalunya en matèria bibliotecària. A
partir d'aquí, caldria, al nostre
entendre, en relació molt estreta amb
els professionals —l'Associació de
Bibliotecaris, l'Escola de Bibliología,
etc.— i consultant-los constantment,

establir les prioritats de l'acció política
a desenvolupar: quines biblioteques
s'haurien de potenciar; on caldria
crear-ne de noves; mantenir un lligam
amb la direcció cultural de la Caixa (i
amb altres entitats privades que tenen
biblioteques), de cara a planificar els
serveis bibliotecaris de cada àrea
geogràfica; i iniciar una acció decidida
que aconsegueixi el traspàs a la
Generalitat, amb caràcter d'urgència,
de les biblioteques de les Diputacions,
començant per la Biblioteca de
Catalunya.

2. Efectivament, però abans faria falta
el reconeixement universitari dels
estudis de l'Escola de Bibliologia.
Després, s'hauria de pensar en el segon
cicle, com en els països culturalment
més avançats, el qual hauria de formar
els professionals de cara a una major
especialització.

3. Aquest és un problema polític i
cultural de caràcter general. Caldria
una nova manera de viure i de
transmetre el fet cultural, la
consideració que la cultura és essencial
per a l'alliberament social, la
constatació que a Catalunya el fet
cultural és un factor determinant i
essencial de la identitat nacional.
Caldria fomentar i estimular el gust
per la cultura i, molt especialment, per
la lectura, i caldria un esforç
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d'informació perquè tothom conegui la
realitat de les nostres biblioteques, les
possibilitats que ofereixen als ciutadans
per a la seva formació, el paper que en
d'altres països tenen i que aquí podrien
tenir les biblioteques. Caldria lligar les
biblioteques (almenys, algunes) no
només a la investigació i a la formació
cultural i al lleure, sinó també a les
necessitats, més bàsiques, de
l'ensenyament. Caldria lligar les
biblioteques a les entitats, als sindicats,
a les associacions de veïns, als partits
polítics, i estimular la participació de
tothom, vinculant les biblioteques a la
vida política i cultural del conjunt de
la societat.

Bibliografia i crear, també, un servei
d'informació bibliogràfic que asseguri,
com diu la llei, «el sistema de consulta
del seu catàleg general, que sigui
accessible, d'una manera ràpida i fàcil,
des dels diferents centres bibliotecaris
comarcals que hi siguin connectats».

6. Em sembla indiscutible, i
reconeguda per tothom, la importància
del paper històric de la Biblioteca de
Catalunya, de la xarxa de biblioteques
populars i de l'Escola de Bibliología,
les quals haurien de ser traspassades a
la Generalitat, amb la màxima
urgència.

5. L'article 7 de la nova llei determina
les funcions quan diu que «la
Biblioteca de Catalunya, com a
biblioteca nacional, és el primer centre
bibliogràfic de Catalunya i té la missió
específica de recollir i de conservar
tota la producció impresa, sonora i
visual que s'hi ha produït i s'hi
produeix, per la qual cosa és la
col·lectora del dipòsit legal. També
acull i conserva la producció impresa,
sonora i visual en català o que fa
referència als Països Catalans produïda
fora de Catalunya.» Caldrà, és clar,
fer realitat el que la llei estableix,
estructurar l'Institut Català de

7. És un fet especialment lamentable,
perquè aquesta llei és de caràcter tècnic
i havia estat aprovada per unanimitat
pel Parlament de Catalunya i per tant,
hauria comptat amb el vot favorable
dels centristes, que formen part del
partit del govern. D'altra banda, la
impugnació ha estat feta, per part del
govern central, a petició d'uns
funcionaris del cos d'arxivers i
bibliotecaris. És a dir, que ha pesat
més la pressió d'un sector de
funcionaris que el respecte a les
institucions catalanes: també això és,
malauradament, significatiu de les
dificultats del moment que vivim.
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Respostes del Grup parlamentari
d'Esquerra Republicana de
Catalunya

1. Nosaltres creiem que primerament
caldria començar per una ordenacó i
racionalització de les biblioteques
catalanes. A continuació s'ha de fer un
esforç per a dotar tot Catalunya,
d'acord amb l'articulat de la Llei,
d'una xarxa de biblioteques que
realment sigui eficaç i presti un servei a
la totalitat de la comunitat. Al mateix
temps, d'acord amb les possibilitats
s'hauria de posar personal
adequadament titulat als llocs de
responsabilitat.

2. És evident que aquesta hauria de ser
la fita a atènyer, però creiem que
momentàniament cal que el primer
cicle sigui completat i potser
reestructurat d'acord amb els mitjans
actuals al servei del bibliotecari.

3. El foment de la lectura i la consulta
de la biblioteca és, bàsicament, una
qüestió de cultura. El pes principal de
l'apropament del lector al llibre l'ha de
produir essencialment l'escola. De tota
manera és evident que si tenim
biblioteques ben dotades i confortables
això també contribueix a l'atracció del
possible lector i és potser en aquest
camp on més enèrgicament poden

intervenir les institucions públiques.

4. És evident, tal com dèiem a la
pregunta n° 3, que l'escola té un gran
paper a jugar pel que fa a l'afecció a
la lectura i al costum de la consulta
bibliotecària. L'actuació de l'escola ha
de ser fonamentalment en base dels
seus principis educacionals.

5. La Biblioteca Nacional de Catalunya
té al nostre entendre la missió bàsica
de constituir el gran fons bibliogràfic
de Catalunya, on en principi no hi
hauria de faltar cap document que
estigués relacionat amb la nostra
cultura. També ha de servir, a través
del seu servei de préstec a d'altres
biblioteques i a través del seu servei de
consulta, a la màxima difusió dels
nostres textos.

6. D'acord amb les nostres
conviccions, creiem que el traspàs a la
Generalitat de tota la xarxa hauria de
ser urgent i total. Tenim una bona
opinió sobre la globalitat del servei,
però és obvi que és millorable i
modernitzable, cosa que fóra molt útil
que es fes.

7. Molt negativament. Ja que és
evident que no hauríem col·laborat en
l'elaboració, ni tampoc en la votació,
d'una llei que d'acord amb el nostre
criteri hagués caigut fora de la nostra
competència legislativa.
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